
فرهنگی   9 سه شنبه 13  تیر   1402- 15 ذی الحجه 1444 - 4 جولای 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6025

طی روزهای اخیر ویدئویی از عاطفه میرسیدی، مجری 
و خبرنگار ســابق صداوسیما در حوزه سلامت منتشر شده 
که او را با ظاهری متفاوت از آنچه تا به حال مقابل دوربین 
دیده شــده بود و در فضای کاری متفاوت نشان می دهد و 

واکنش های متفاوتی را هم به همراه داشته است.
بــه گزارش ایســنا، عاطفه میرســیدی خبرنگار حوزه 
سلامت صداوســیما متولد ۱۳۴۶ تهران دارای تحصیلات 
پزشکی عمومی است که بیشتر خودش را پزشک می داند 
تا خبرنگار. او سال ها به عنوان مجری، خبرنگار و کارشناس 
حوزه ی بهداشــت، درمان و سلامت در سازمان صداوسیما 

فعالیت می کرد.
خانمدکترگویندهخبرحالاچهمیکند؟

اخیــرا تصاویر و ویدیوهایی از عاطفه میرســیدی پس 
از بازنشســتگی در فضای مجازی منتشــر شده که تفاوت 
پوشــش این مجری با آنچه مخاطبان پیشتر در تلویزیون 
می دیدند، نظر کاربران شبکه های اجتماعی را به خود جلب 

کرده است.
به نظر می رسد میرسیدی پس از بازنشستگی در حوزه 
طب ســوزنی و زیبایی فعالیت می کند و ویدئوهایی هم به 

منظور تبلیغ کارش در فضای مجازی منتشر می کند.
میرسیدی از ســال ۹۶ وارد پخش اخبار شد و سال ها 
سردبیری یک بخش علمی و فرهنگی را برعهده داشت که 
در گفت وگوهایش عنوان کرده بود این بخش برای گذراندن 

سال های پایانی نزدیک به بازنشستگی خوب است.

او پزشک، مجری و سردبیر اخبار علمی و پزشکی بود که 
در نهایت ســال ۱۴۰۰ با ۲۳ سال سابقه کار در صداوسیما 
بازنشسته شد و پس از آن او را روی آنتن تلویزیون ندیدیم.
میرســیدی در ســال های فعالیتــش در صداوســیما، 
حاشــیه هایی هم در فضای مجازی داشت که از مهم ترین 
آنها ماجرای ابتلایش به کرونا در ماه های ابتدایی ســرایت 
این بیماری و همچنین توبیخش به خاطر تهیه گزارشی از 

بیماری ایدز برمی گردد.
او در گفت وگوهایش چنین تعریف کرده است که ابتدای 
کارش در تلویزیون، در اولین، دومین و سومین گزارشش با 
موضوع ایدز که آن زمان جزو خط قرمزها حساب می شد، 

توبیخ شده است.
میرســیدی در زمان اوج کرونا هم حاشــیه داشــت و 

حرف هایش جنجالی شد.
در روزهای ابتدایی شــیوع کرونا در ایــران در یکی از 
بخش های خبری صداوسیما عاطفه میرسیدی در ویدیویی 
مدعی شد که کرونا ترس ندارد و یک سرماخوردگی ساده 

است!
این ویدئو که بعدها جنجال زیادی به پا کرد، با انتقادات 
فراوانی هم روبه رو شــد و بسیاری این ســاده انگاری را در 

جهت معکوس کنترل بیماری کرونا می پنداشتند. 
پس از آن بود که مدیر وقت روابط عمومی صداوســیما 
خبر داد که می رسیدی هم به این بیماری مبتلا شده است 

و در قرنطینه به سر می برد.

 بر این اســاس علائم بسیار جدی تر از آن بود که بتوان 
به شوخی  گرفت.

البته وقتی خبر ابتلای این گوینــده خبر به کرونا درز 
کرد، حاضر شــد از همان قرنطینه مقابــل دوربین ها قرار 
بگیرد و روایتی از این بیماری برای بینندگان داشته باشد. 
او گفت که از شــوخی های مردم هرگز ناراحت نشده واقعا 

فکر می کرده کرونا یک سرماخوردگی ساده است.

داستان شــوخی عاطفه میرســیدی با قائم مقام وزیر 
بهداشت هم در آن زمان نقل فضای مجازی شد. او حدودا 
دو هفتــه پس از قرنطینه به دلیل ابتــلا به بیماری کرونا، 
رودرروی ایرج حریرچی نشست و در همان ابتدای گفت وگو 
بیماری اش را به شــوخی گردن قائم مقام وزیر انداخت که 
پس از گفت وگوی خبری ۵ اسفندشان به دلیل ابتلاء به این 

بیماری قرنطینه شده بود!

جنجال گوینده زن صداوسیما با ظاهر متفاوتش!

حمــزه صالحی با بیان اینکه نوشــتن فیلمنامه کمدی 
آدم را پیر می کنــد، بر این نکته تأکید دارد که اگر چه ما 
بهترین نیستیم اما فروش های میلیاردی نشان می دهد که 

فیلم های ما برای مخاطب قابل قبول بوده است.
به گزارش ایلنا، حمزه صالحی )فیلمنامه نویس( که بیش 
از هر چیز در کارنامه او آثار کمدی به چشــم می خورد، با 
وجود اقبال فراوانی که مخاطبان همیشــه نسبت به آثار او 
داشــته اند، اغلب با نقدهای تند و تیزی از سوی منتقدان 
ســینمایی نیز روبرو بوده که آثار او را فاقد کیفیت هنری 
دانســته اند. چراکه بســیاری از منتقدان بر این عقیده اند 
که فیلم های کمدی امروز ســینمای ایران ســطح سلیقه 

مخاطبان را کاهش داده اند. 
حمــزه صالحی کــه نــگارش فیلمنامه هایــی چون 
»دینامیت«،  »انفرادی« و »فسیل« را در کارنامه خود دارد، 
نقدهای برخی از منتقدان سینمایی را ظالمانه می داند و بر 
این باور است که این نقدها سبب دلسرد شدن سازندگان 
فیلم های کمدی می شود که در نهایت این به نفع سینمای 

ایران نخواهد بود و به رونق سینما لطمه وارد می شود.
باتوجه به اکران آنلاین »بخارســت« در شبکه نمایش 
خانگی از پلتفرم فیلیمو، با نویســنده این اثر ســینمایی 

گفتگو کردیم. مشروح این گفتگو را در ادامه می خوانید:
ایدهاولیهفیلمنامه»بخارســت«چطورشــکل

گرفت؟
ایده اصلی »بخارست« را همسرم در گفتگویی که با هم 
داشــتیم، ارائه کرد. ما معمولا با هم درباره قصه ها صحبت 
می کنیم در این قصه من ایده ای داشــتم درباره اتفاقی که 
برای یک آقازاده می افتد و همسرم این ایده را مطرح کرد 
که این آقازاده تصادفا در سونای بخار اتفاقی برایش می افتد 
که این ایده را گسترش دادیم و در ابتدا به قصه سونا بخار 

و بعد بخارست رسیدیم.
قصهاینفیلمنامهراکاملنوشــتهبودیدوبعد

برایکارگردانیبهآقایاطیابیارائهکردید؟
سابقه همکاری من با آقای اطیابی زیاد است و همیشه 
قاعده این طور است که فیلمنامه را بر اساس ذهنیت خودم 
کامل می نویســم و بعد به آقای اطیابی ارائه می کنم و پس 
از آن در جلســه فیلمنامه با راهنمایی و مشورت یکدیگر 
به فیلمنامه نهایی می رســیم. جلسه فیلمنامه ما همیشه 
پیــش از اینکه بازیگران اضافه شــوند و گاهی با همراهی 
تهیه کننده برگزار می شود و در این جلسه، فیلمنامه نهایی 

شکل می گیرد.
اولین کاری که با آقای اطیابی همکاری داشتم در فیلم 
دینامیــت بــود و اگر چه پیش از آن چنــد کار کودک از 
جمله پاستوریونی کار کرده بودم اما می توانم بگویم ورودم 
را به دنیای ســینما مدیون آقای اطیابی و همچنین آقای 

عامریان هستم.
 در این همکاری ها ما به یک درک مشــترک رسیده ایم 
و بــه ویژه در آثاری که هر ســه نفر با هــم کار می کنیم 
دردســرهای کمتــری داریم چرا که خــوب می دانیم چه 
می خواهیم، ســلیقه یکدیگر را می شناسیم و مخاطب هم 
به ما اعتماد پیدا کرده اســت و بنابراین روی همین خط 

حرکت می کنیم.
بســیاریبراینعقیدهاندکهنگارشفیلمنامه
ایرانیکارســختیاســت، برایمخاطب کمدی
اصلیترینچالشهابــراینگارشفیلمنامهکمدی

چیست؟
من علاوه بر کمــدی، فیلمنامه های اجتماعی و کودک 

هم کار کرده ام از جمله فیلمنامه »مرده خور« به کارگردانی 
صــادق صادق دقیقی که البته ایــن فیلم به مرحله اکران 
نرسید و دو فیلمنامه اجتماعی دیگر که در مرحله مذاکره 
هســتیم و بنابراین تجربیاتی در این ســه شکل از نوشتن 
دارم امــا صادقانه می گویم که نوشــتن فیلمنامه کمدی 
چندین برابر سخت تر از اجتماعی است. چون به طور کلی 
خنداندن مردم ایران که خودشــان به شدت طناز هستند، 
کار ســختی اســت و از طرف دیگر برای نوشتن فیلمنامه 
کمــدی محدودیت داریم و جنس شــوخی هایی را که در 
سینمای هالیوود و یا حتی ترکیه وجود دارد، در سینمای ما 
جایی ندارد. بنابراین زمانی که کمدی می نویسیم علاوه بر 
محدودیت های بسیار زیاد در نوشتن، باید بتوانیم مردمی 
را بخندانیم که ســلیقه سختی در کمدی دارند. به همین 
دلیل کمدی نوشــتن آدم را پیر می کند تا در نهایت همه 

چیزش درست در جای خود باشد.
دراینشــرایطایدههاچطوردرذهنشماشکل

میگیرد؟
من بخشــی از یافتــن ایده ها را از پیمان قاســمخانی 
یــاد گرفته ام که می توان ایده برخی آثار ســاخته شــده 
در ســینمای هالیوود، اروپا و یا آســیای شرقی را گرفت و 
با تغییراتی اساســی آن را ایرانیزه کرد و به یک ایده جدید 
رســید به طوری که گاهی ممکن است هیچ کس متوجه 
ایرانیزه شــدن این ایده نشود حتی اگر آن فیلم ها را دیده 
باشــد. همان طور که ایده اصلی فیلم »دینامیت« از فیلم 
»همسایه ها« که فیلم باکیفیتی در سینمای هالیوود نیست، 
گرفته شــد و تبدیل به اثر دیگری شــد. کسانی که فیلم 
»همســایه ها« را دیده بودند خیلی تعجب می کردند وقتی 
می گفتم که ایده اصلی »دینامیت« بر اســاس آن شــکل 
گرفته است چرا که ارتباطی میان این دو فیلم نمی دیدند.

گاهی برخی ایده ها را از خلال گفتگوهایی که با همسرم 
دارم پیدا می کنم مثل همین »بخارســت«. معمولا اولین 
کسی که فیلمنامه هایم را می خواند و نظر می دهد همسرم 
است که گاهی بنا به نظراتش، تغییراتی را در فیلمنامه هایم 

دارم.
خیلی ها معتقدند که شما با این فیلم های کمدی سطح 
ســلیقه مخاطب، تهیه کنندگان و پخش کننــدگان را به 
سمت تولیدات تجاری تغییر می دهید و در چنین شرایطی 
دیگــر فیلم های ملودارم، اجتماعی و تراژیک نادیده گرفته 

می شوند.
در شرایط حاضرِ جامعه ما، مردم در تنگناهای مختلفی 
زندگی می کنند و گاهی یک فیلم سرگرم کننده و باکیفیت 
که بتواند برای یکی دو ســاعت آن هــا را از حال و هوای 
خودشان دربیاورد، اتفاق خوبی است. کاری که مخاطب را 
به اندازه کافی سرگرم نکند و نخنداند، موفق نخواهد بود و 
مخاطبان در گروه های اجتماعی نقد و نظرات تندی درباره 

آن می نویسند.
ســرگرمی یکی از مهمترین مولفه های سینماســت و 
دلیــل اقبال مردم به این نوع آثــار به دلیل همین ویژگی 
سینماســت اما اگر فیلم های اجتماعی خوب و باکیفیتی 
هم داشــته باشیم مخاطبان به آن فیلم ها هم علاقه دارند. 
بسیاری از دوستان ما که فیلم های اجتماعی می سازند ولی 
پرمخاطب نمی شــود باید برای یافتــن دلیل آن به جهان 
اثر خودشــان رجــوع کنند و اینکه چــرا گاهی فیلم های 
سعید روستایی پرمخاطب می شود یا فیلمی مثل »ملاقات 
خصوصی« در شرایط سخت سینما از فروش سی میلیارد 

تومان هم عبور کرده است.

در همه کشــورها ســینمای بدنه در کنار ســینمای 
اجتماعــی و جدی تر حضور دارد و امیــدوارم که خانواده 
ســینما از اینکه مردم با ســینما آشتی کرده اند خوشحال 
باشــند چراکه در کنار ســینمای بدنه، کارهای اجتماعی 
باکیفیت هم دیده می شــود و این یــک زنجیره متصل به 
هم اســت که اگر آن را خط  کشــی کنیم ســینما آسیب 
می بیند. سینما آینه جامعه و نیازهای آن است همان طور 
که در دوران جنگ سرد سینمای هالیوود به سمت ساختن 
قهرمان برای مخاطبانش پیش رفت و فیلم های ابرقهرمانی 
شــکل گرفت. در شرایطی که وضعیت جامعه ما نیز بسیار 
ملتهب و پرفشار است، برای مخاطب بسیار سخت است که 
در سینما هم شاهد یک اثر اجتماعی تلخ و تراژیک باشد. 
مخاطب امروز سینمای ما نیازمند تفریح و تفنن بیشتری 
اســت و اگر در ســینما آن را برایش به وجود نیاوریم به 
سراغ اشــکال دیگری از تفریح می رود. مشکل اساسی در 
سینمای اجتماعی ما این است که تصور می شود باید حتما 
فقر، شــرایط بد و اوضاع به هم ریخته را نشان داد و زمانی 
که جامعه ای خودش گرفتار بســیاری از این مسائل است 
و مردم ذهنشــان درگیر این موضوعات است، شاید دلش 
نخواهد در سینما هم چنین آثاری را ببیند. همان طور که 

در سینمای هند هم رویای مردم را به آن ها می فروشند.
فکرمیکنیدچرامعمولامنتقدانرویخوشیبه

فیلمنامههایشمانشاننمیدهند؟
از زمانی که آقای فراستی را به عنوان سمبلی از منتقد 
ســینما در تلویزیون دیدیم، پــس از آن یک اتفاقی افتاد. 
فراستی اگر چه فرد بسیار باســوادی است که فضای نقد 
را می شناسد ولی شــیوه نقد کردن او و مدل مواجه اش با 

فیلم ها عجیب است. 
بعد از حضور او در تلویزیون، دسته ای از منتقدان سعی 
کردند ادای او را دربیاورند و به این ترتیب نود درصد نقدها 
تخریبگر شد. در حالی که اگر نقدهای منتقدی مثل راجر 
ایبــرت را بخوانید، می توانید نقدنویســی را هــم از او یاد 
بگیرید. ادبیات او برای مخاطب، فیلمساز و فیلمنامه نویس 
کمک رسان بوده و در راســتای بهتر شدن سینما حرکت 

کرده است.
در حالی که منتقدان ما در این مسیر حرکت نمی کنند 
و بدون اینکه فیلم را دیده باشند، آن را به شکل تخریبگرانه 
نقد می کننــد و من بدون آن که قصــد توهین به منتقد 
خاصی را داشــته باشــم، فکر می کنم که این دسته نقدها 

سفارشی است و سفارش دهنده ای برای آنها وجود دارد.
برخــی از نقدها را هم دیده ام که نکات مثبت یک فیلم 
کمدی در آنها برجســته شده است و به آنچه در فیلمنامه 
قابل ارزش اســت، پرداخته شــده که به شکل منصفانه با 
گرایش به سمت تبلیغ فیلم به نکات مثبت آن هم پرداخته 

شده است.
پــس نــکات مثبتــی در فیلم هســت و ایــن درباره 
کمدی هایی با شــرایط حداقلی هم دیده می شود. من به 
عنوان فیلمنامه نویس احتیاج به نقد شدن دارم اما صادقانه 
بگویم که در این ۵ سال اخیر تنها یکی- دو نقد صحیح و 
سازنده خواندم که فکر کردم از نکات آن برای کار بعدی ام 

استفاده کنم و این خیلی غم انگیز است. 
شــرایط ســینمای ما خوب نیســت و این بــه حوزه 
نقدنویســی ما هم تســری پیدا کرده است و من امیدوارم 
این مسئله از ســوی دوستان جوان و دغدغه مند در حوزه 
نقدنویسی مورد توجه قرار بگیرد و در شکل نوشته هایشان 

بازنگری کنند.

برخی معتقدند که منتقدان سینما همان ورشکستگانی 
هستند که نتوانســتند وارد فیلمسازی شوند و یک گوشه 
نشسته اند و نق می زنند اما من با این باور مخالفم و معتقدم 
اتفاقی که در ســینمای اروپا و هالیــوود با حضور منتقدان 
ســینمایی به وجود آمد، در راســتای کمک به ســینما 
بوده اســت و در ایران هم این شــرایط با حضور منتقدان 
سینمایی بســیار خوبی چون جواد طوسی به وجود آمده 
است. منتقدان ســینمایی باید به سینمای بدنه و کمدی 
هم کمک کنند که ما بهتر بشــویم چراکه به این واقعیت 
معترفیم که خوب نیستیم و قابلیت بهتر شدن را داریم اما 

منتقدان هیچ کمکی در این راستا به ما نمی کنند.
ایننقدهاچهتأثیریدرمسیرکاریشماداشته

است؟
ســینمای بدنه تکیلفش معلوم اســت و اعلام می کند 
مــن برای مخاطب به وجود آمده ام و اقبال مخاطب از این 
سینما نشان می دهد که مسیر من نه صددرصد صحیح اما 
قابل قبول است. چهار فیلم که ما در سینمای کمدی تولید 
کرده ایم بالای پنجاه میلیارد تومان فروش داشته است در 
حالی که ۱۵ فیلم کمدی دیگر نیز در همین تاریخ یعنی از 
زمان اکران »تگزاس ۲« به این سو روی پرده رفته است و 
اقبال مخاطب از فیلم های ما نشان می دهد که کار ما برای 

آن ها قابل قبول بوده است.
البته باید این فیلم هــای کمدی به لحاظ قصه پردازی، 
شــخصیت پردازی و عمق بخشــیدن به اثر نیز قابل قبول 
باشــد. ما در چارچوب های حال حاضر و با نظارت هایی که 
بر آثار می شــود، کار می کنیم. گاهی بخشــی از نظارت ها 
ممکن است باعث شود که برخی قصه ها هیچ وقت نتوانند 
تبدیل به فیلم بشــوند اما با ایــن حال ما این موافقت ها و 
مخالفت هــا را پذیرفته ایم و اعتراضــی هم نداریم و تلاش 
می کنیم که قصه های بهتری را تولید کنیم. همان طور که 
اقبال چندبرابری از فیلم »فســیل« نشان داد که قصه های 

بهتر و باکیفیت تر مخاطبان پرشمارتری دارد.
اما وقتی با هجمه های شــدید از سوی منتقدان روبرو 
می شــویم ما هم برای ادامه کارمان دلســرد می شــویم. 
هجمه ها بــه اندازه ای زیاد بود که ما در جلســاتی درباره 
ساخت یکی دو فیلم اجتماعی و کم کردن از میزان ساخت 
فیلم های کمدی هم صحبت کردیم که البته تلاش می کنیم 
که در زمینه سینمای اجتماعی نیز با دست پر ورود کنیم 
اما در این شرایط شاید با کاستن از میزان ساخت فیلم های 
کمدی، سینماداران و کارگردان سینماها و … هم متضرر 
شوند چرا که چرخ سینما و زندگی سینماداران و کارگردان 

سینما به این فیلم های پرفروش بستگی دارد.
همــان طور که در اوج دوران کرونا و در شــرایطی که 
هیچ کس جرات نمی کرد فیلمش را اکران کند و بسیاری 
از ســینماها تعطیل می شدند، فیلم »دینامیت« روی پرده 
رفت و اوضاع را تغییر داد به طوری که دیگران هم جرأت 
کردند که فیلم هایشان را به نمایش بگذارند. برخی منتقدان 
به ما می گویند که شــما کار مبتذل می سازید بدون اینکه 
بدانند کلمات چه بار معنایی با خود دارد. من از اســتادانم 
در کلاس های نقد ادبی یاد گرفته ام که هر کلمه بار معنایی 
متکثــر با خودش دارد و نباید کلمات را به ســادگی روی 

کاغذ رها کرد.
گاهی که لایه هــای زیرین یک فیلم کمــدی را برای 
منتقدان می شــکافم، می گویند آن قــدر کمدی و لودگی 
در فیلم هســت که لایه های زیرین آن را نمی بینیم و من 
فکر می کنم نمی بینند برای اینکه نمی خواهند که ببینند. 
کارهای ما بهترین کار نیست و هزار جور ایراد دارد اما این 
حجم از نقدهای یک طرفه و ظالمانه در ســینمای کمدی 
دور از انصاف اســت. اگر ما از ادامه کارمان دلسرد شویم، 
ارتزاق ســینماداران و کارگران ســینما هم دچار مشکل 

می شود.
فکــرمیکنیدوقتیمخاطبانفیلمیپرشــمار
باشند،میتوانددلیلبرخوببودنیکفیلمباشد؟

خیلــی وقت هــا در ســینمای کمــدی بــه فیلــم 
»اجاره نشــین ها« ساخته داریوش مهرجویی به عنوان یک 
فیلم باکیفیت کمدی اشاره می کنند اما همان موقع نیز به 
این فیلم حمله شد و آن را یک فیلم مبتذل خواندند. این 
طور نیست که هر فیلمی در سینمای کمدی مخاطب دارد 

قطعا فیلم خوبی است.
مهم هدف گذاری برای فیلم سینمای بدنه است که دو 
مولفه دارد یکی مخاطب و دیگــری کیفیت. من معتقدم 
آنچه ما تاکنون به دست آورده ایم مخاطب است اما اینکه 
آیا فیلم ها کیفیت هنری قابل قبولی هم دارند یا خیر باید 
بگویــم که در برخی موارد دارند و در جاهایی هم ندارند و 

ما سعی می کنیم که بهتر بشویم.
مــا از زمان »تگزاس ۲« به این ســو تلاش خودمان را 
کردیم که به قصه بیشتر توجه کنیم ولی برخی منتقدان یا 
ویژگی های مثبت را نمی بینند و یا بدون اینکه فیلم را دیده 
باشند آن را نقد می کنند همان طور که چند منتقد نقدی 
را درباره فیلمی نوشته بودند که خلاصه قصه آن اشتباه بود 
و همه همین خلاصه قصه را کپی پیِست کرده بودند و این 
نشــان می دهد که هیچ کدام فیلم را ندیده بودند. این نوع 

نقدنویسی نه تنها سازنده نیست بلکه مخرب است.
مــا معتقدیم کــه علی رغم آن کــه در بخش مخاطب 
شــرایط خوبی داریم اما برای آن که کیفیت هنری را بهتر 
کنیــم راه خیلی طولانی در پیش داریــم و من به عنوان 
نویســنده این فیلم ها به این حقیقت معترفم و امیدوارم با 
نقدهای صحیح و ســازنده ای که دریافت می کنیم بتوانیم 
فیلم های بهتری بســازیم که همه اقشار مخاطبان اعم از 
مخاطب عام که به دنبال ســرگرمی هستند و هم مخاطب 

جدی تر سینما را راضی کند.

حمزه صالحی مطرح کرد

کمدینوشتنآدمراپیرمیکند
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به مسکو رفت

هفته فرهنگی ایران در روسیه
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دوشنبه دوازدهم تیرماه ۱۴۰۲ با هدف توسعه 
مناســبات فرهنگی دوجانبه و شــرکت در برنامه های »هفته فرهنگی ایران در 

روسیه« وارد مسکو شد.
به گزارش ایرنا، محمدمهدی اسماعیلی در بدو ورود به فرودگاه ونوکووا مسکو 
مورد استقبال آندری مالیشــوف معاون وزیر فرهنگ فدراسیون روسیه و کاظم 
جلالی سفیر ایران در مسکو قرار گرفت. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی را در سفر 
فشــرده به مسکو و سن پترزبورگ، دو تن از معاونان این وزارتخانه، نایب رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی و دبیر شورای عالی سازمان فرهنگ 

و ارتباطات اسلامی همراهی می کنند.
برنامههایوزیرارشاددرسفربهروسیه

برنامه های هفته فرهنگی ایران در روسیه سه شنبه سیزدهم تیرماه با حضور 
اســماعیلی و اولگا لیوبیموا وزیر فرهنگ فدراســیون روسیه با افتتاح نمایشگاه 
هنرهای ایرانی در مجموعه نمایشگاهی ودنخا مسکو آغاز خواهد شد و با اجرای 
مشــترک موسیقی اصیل ایرانی توسط ارکستر ملی ایران و ارکستر ملی جوانان 

روسیه نیز همراه خواهد بود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی سه شنبه همچنین دیدار رسمی با همتای روس 
خود خواهد داشت و در نشست مطبوعاتی مشترک با وی نیز حضور خواهد یافت.

دیدار با مشــاور فرهنگی رئیس جمهوری فدراسیون روسیه، ایران شناسان و 
اســلام شناسان برجسته این کشور، دیدار با رئیس دانشگاه علوم انسانی روسیه 
و سخنرانی در جمع شورای علمی این دانشگاه و همچنین سخنرانی در شورای 
فرهنگی و رسانه ای سفارت جمهوری اسلامی ایران از دیگر برنامه های روزهای 

سه شنبه و چهارشنبه اسماعیلی در سفر به مسکو خواهد بود.
علاوه بر مسکو، شهر ســن پترزبورگ نیز میزبان رویدادهای هفته فرهنگی 
ایران در روســیه است که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به همین منظور، سفری 

نیز به این شهر خواهد داشت.
اسماعیلی پنجشنبه ضمن دیدار با استاندار سن پترزبورگ، از گنجینه فاخر 
نســخ خطی و آثار هنری ایرانی ثبت شــده در یونسکو در انستیتو نسخ خطی 
آکادمی علوم روســیه و نیز بخش ایران موزه آرمیتاژ در این شهر بازدید خواهد 

کرد.
شرکت در کنســرت موسیقی اصیل ایرانی در ســالن کاپلا سن پترزبورگ، 
پایان بخش برنامه های رســمی ســفر وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در سفر به 
روسیه خواهد بود. برنامه های هفته فرهنگی ایران در روسیه در پنج بخش شامل 
نمایشگاه های هنرهای ســنتی ایران، فرش ایرانی، برنامه مشترک ارکستر ملی 

ایران و ارکستر جوانان روسیه و نمایش فیلم و پویانمایی برگزار خواهد شد.

اعضای شورای نمایش بنیاد رودکی معرفی شدند  
آئین معارفه اعضای شــورای نمایش و اعلام برنامه های نمایشی بنیاد رودکی 
برگزار شــد. به گزارش روابط عمومی و امــور بین الملل بنیاد رودکی، در این 
رویداد مهدی ســالم مدیرعامل بنیاد رودکی و کاظــم نظری مدیرکل مرکز 
هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی حضور داشتند و کوروش 
زارعی، ســیروس همتی، ایوب آقاخانی، حســین مسافر آستانه و میر علیرضا 
دریابکی به عنوان اعضای شورای نمایش بنیاد رودکی معرفی شدند. درابتدای 
ایــن آئین حامد فاتحی معاون برنامه ریزی و هماهنگی تالارهای بنیاد رودکی 
گزارشی از درخواست های ارائه شده به شورای نمایش ارائه داد و افزایش غنای 
شوراهای تخصصی را به عنوان راهبرد بنیاد خواند که موجب می شود کارهای 
فاخرتری در دســتور کار قرار گیرد. فاتحی توضیح داد: شــورای نمایش بنیاد 
رودکی سابقه ای ۱۲ سابقه دارد که با صدور احکامی این شورا در سال گذشته 
رسمیت بیشتری پیدا کرد. در این دوره ۴۳ نمایش نامه مورد ارزیابی شورا قرار 
گرفته بود و در همین چند ماه اخیر ۲7 نمایشــنامه جدید مورد ارزیابی قرار 
گرفته که همین امر نشــان دهنده اهمیت این شورا است. در واقع از 7۰ اثری 
که به این شورا رسیده، ۳۱ اثر نمایشی مورد تایید قرار گرفته و دربرنامه زمان 
بندی تالارهای مختلف ما قرار گرفته اســت. تا پایان ســال نیز ما ۲۱ اجرا در 
دســتور کار داریم که از آن میان ۴ نمایش برای تالار وحدت، ۹ نمایش برای 
تــالار حافظ، ۴ نمایش در برج آزادی و ۴ نمایش در فرهنگســرای نیاوران به 
روی صحنه می رود. سپس کاظم نظری مدیرکل مرکز هنرهای نمایشی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی با اشاره به اهمیت فعالیت شوراهای تخصصی افزود: 
با فعالیت این شوراها کارها بر اساس سیاست های کلان مجموعه اولویت بندی 
می شــوند و به مرکز هنرهای نمایشــی برای دریافت مجوز معرفی می شوند 
که همین باعث تســریع در کارها می شود. نظری ادامه داد: از شورای نمایش 
خواهش دارد تا به سیاســت های اعلامی از طرف مجموعه بنیاد رودکی توجه 
لازم را داشــته باشــند، چرا که اهمیت تالار وحدت در حوزه نمایش از همه 
تالارهای کشــور بیشتر است و بر همین اساس باید میزبان کارهای با کیفیت 
بســیار بالا باشد. از آن طرف هم از شورای نظارت انتظار همکاری بیشتری را 
خواهیم داشــت.  وی افزود: با توجه به شرایط عمومی، باید دقت بیشتری در 

انتخاب آثار صورت گیرد تا مسائل و آسیب ها در حین اجرا کمتر شود.

مستند نیمه کاره اکبر عالمی تمام شد
در حالی که ســه سال از درگذشت اکبر عالمی می گذرد، یک مستند نیمه کاره 
او تکمیل شده  است. به گزارش ایسنا، اکبر عالمی، مستندساز، منتقد و مدرس 
ســینما یکی از قربانیان کرونا بود که مهرماه ســال ۱۳۹۹ از دنیا رفت و اگر در 
میان ما بود فردا، ۱۳ تیرماه هفتادوهشت ســالگی اش را باید جشــن می گرفت. 
او که فارغ التحصیل رشــته ســینما با مدرک دکتری از انگلســتان بود علاوه 
برمستندســازی، تالیف و ترجمه آثاری در حوزه سینما و عکاسی، در سال های 
دهــه 7۰ مجری برنامه »هنر هفتم« نیز بــود.   عالمی در روزهای آخر زندگی 
خود  مشغول ساخت دو مجموعه مستند درباره یکسری دستگاه  ویژه ماموگرافی 
و نیز با موضوع پتروشیمی بود که با درگذشت او این مستندها نیمه کاره ماندند. 
امیر ســرایی مقدم که علاوه بر داشتن نسبت خانوادگی، دستیار اکبر عالمی در 
پروژه هایش بود به ایسنا خبر داد که این مستدها تکمیل و تحویل داده شده اند.

نمایشگاه خوشنویسی »خط بندگی«
در نگارخانه کلک خیال

همزمان با فرا رسیدن دهه ولایت نمایشگاه خوشنویسی با عنوان »خط بندگی«، 
از یازدهم تا نوزدهم تیر ماه سالجاری در نگارخانه کلک خیال برگزار می شود. به 
گزارش روابط عمومی فرهنگسرای اخلاق، نمایشگاه خوشنویسی »خط بندگی« 
مشتمل بر ۱۲ اثر با تکنیک نستعلیق و تذهیب شده می باشد که با موضوع حج 
توســط »استاد کاوه تیموری« خلق شده اســت. بر اساس این خبر، نمایشگاه 
خوشنویســی »خط بندگی« با مشارکت سازمان حج و زیارت از یازدهم تیر ماه 
در نگارخانــه کلک خیال دایر و به مدت یک هفته از ســاعت ۹ تا ۱۹ پذیرای 
علاقمندان است. نگارخانه کلک خیال در خیابان پیروزی، خیابان شکوفه، خیابان 

شهید کاظمی، جنب پارک گلزار طبقه دوم فرهنگسرای اخلاق واقع است.

تکریم دختران سادات نوجوان 
در جشن »مهمانی سادات«

به منظور گرامیداشــت دهه ولایت و تکریم دختران سادات نوجوان، جشن » 
مهمانی ســادات«، دوشنبه ۱۲ تیر ماه ســالجاری ساعت ۱7 در فرهنگسرای 
اخلاق برگزار می شــود. به گزارش روابط عمومی فرهنگسرای اخلاق؛ همزمان 
با چهاردهم ذی الحجه با رویکرد احترام به سادات نوجوان، در قالب برنامه ای 
فرهنگی، جشن »مهمانی سادات« با طراحی و مشارکت گروههای مردمی و با 
استفاده از ظرفیت دختران سادات نوجوان به اجرا در می آید. براساس این خبر، 
در جشن »مهمانی سادات« که از ساعت ۱7 دوشنبه دوازدهم تیر ماه در سالن 
»سرای حضور« فرهنگسرای اخلاق به اجرا در می آید پس از تلاوت آیاتی چند 
از کلام الله مجید توسط قاری نوجوان »امیر عباس شالباف«، برنامه توسط دو 
مجری دختر نوجوان »تارا گرایی« و »تسنیم حاجی حسینی« آغاز می شود و 

نوجوان هنرمند »هانیه شمسایی«، قطعه تک نوازی تنبک اجرا می کند.
این خبــر می افزاید: پخش کلیپی از فعالیتهای روزمــره چهار نوجوان دختر 
ســادات منتخب منطقه »کوثر الســادات مزینانی«، مطهره و مهدیه سادات 
حســینی«، »لیلا سادات ســجادیان« و »نغمه الســادات تقوی« که توسط 
نوجوانان تصویربرداری و تدوین شــده اســت از دیگر بخش های جشن است 
که با حضور مدیریت فرهنگی هنری منطقه با اهدای جوایزی از این ســادات 
نوجوان تکریم می شــود و تمامی دختران نوجوان حاضر در مراسم نیز با پس 

زمینه غدیر، عکس یادگاری می گیرند.

ویژه

اخبارکوتاه


